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Krátké zprávy z rady
10. června
Rada schválila příspěvek 20 tis. Kč na činnost 
spolku V  srdci Líp. Rada vybrala firmu Stavební 
společnost Šlehofer jako dodavatele 2. etapy 
zpevnění povrchu v  ulici Ke Kazínu. Hodnota 
zakázky je 197 625 Kč bez DPH. Rada rozhodla 
o  rozšíření účelu dotace na přístavbu školy tak, 
aby bylo možno financovat venkovní učebnu a za-
hradu a instalaci klimatizace ve čtyřech třídách pů-
vodní budovy. Zamítla návrh na směnu pozemků 
v ulici Na Lhotkách a schválila aktualizovaný orga-
nizační řád a další předpisy úřadu městské části.

15. června
Rada schválila zadávací dokumentaci pro výběro-
vé řízení na bezpečnou herní plochu pro základní 
školu.

29. června
Rada schválila 1. etapu výměny vodoměrů, kdy 
bude na náklady obce vyměněno 315 vodoměrů 
v ceně 247 590 Kč bez DPH. Na základě poptáv-
kového řízení vybrala firmu Stavební společnost 
Šlehofer jako dodavatele 2. etapy zpevnění povr-
chu ulice Za Hrází. Hodnota zakázky je 121 500 Kč 
bez DPH. Rada projednala petici občanů z ulic Pod 
Cukrákem a Na Lhotkách a související stížnost na 
hlučný provoz na pozemku č. 2178/2, který zčásti 
využívá společnost Meritum, spol. s r.o.

1. července
Rada schválila výběr dodavatele ve výběrovém 
řízení „Bezpečná herní EPDM plocha ZŠ Praha-Li-
pence“. Zakázku v hodnotě 1 215 426 Kč bez DPH 
získala firma 4soft, s.r.o. Rada na základě poptáv-
kového řízení schválila výběr firmy Lokki Internatio-
nal s.r.o. jako dodavatele nábytku do jídelny ve tří-
dě Berušek v mateřské škole v hodnotě 99 370,- Kč  
včetně DPH.

6. srpna
Jednání rady se zúčastnily obě strany sporu v ulici 
Na Lhotkách – zástupci signatářů petice a jedna-
tel společnosti Meritum. Rada rozhodla o provede-
ní místního šetření.

Dalším pozvaným hostem na jednání rady byl 
Leo Steiner, projektový manažer projektu „Strate-
gický plán rozvoje MČ Praha-Lipence“. Pan Steiner 
představil radě současný stav projektu. Podaří-li 
se dodržet plánovaný harmonogram, ještě v  září 
tohoto roku bude vypsáno výběrové řízení na do-
davatele strategického plánu a koncepční rozvahy 
a hotové dokumenty budou představeny veřejnos-
ti na konci roku 2021.

Rada rozhodla o  uzavření smlouvy s  exekuto-
rem JUDr. Ivo Erbertem, na základě které budou 

Krátké zprávy ze zastupitelstva
16. zasedání zastupitelstva městské části Pra-
ha-Lipence dne 22. června 2020 probíhalo sice 
ještě s  rouškami, ale již v klasickém zasedacím 
pořádku ve srovnání s  předchozím zasedáním, 
na kterém zastupitelé mezi sebou dodržoval 
dvoumetrové rozestupy.

Zastupitelé schválili znění dodatku s 1. Vodo-
hospodářskou společností s.r.o. a závěrečný účet 
za rok 2019 bez výhrad. Starostka představila za-
stupitelům dvě výběrová řízení. První na umělý 
povrch v atriu ZŠ Lipence s předpokládanou ce-
nou 1.600.000 Kč, kde zastupitelé návrh odsou-
hlasili a  pověřili starostku k  podpisu smlouvy 
s výhercem soutěže. Druhé výběrové řízení na vý-
měnu podlahových krytin v budově úřadu měst-
ské části, kterou provede firma Antonína Plecha-

tého za 191.497 Kč bez DPH. Na 
závěr jednání představila zastu-
pitelka Ludmila Zájedová výsled-
ky ankety o sociálních službách.

(lve)

vymáhány neuhrazené pokuty a  náklady řízení 
z  přestupkové agendy. Rada schválila dodavate-
le rekonstrukce střechy garáže v  areálu TJ Sokol 
Lipence a výměny kotle v bytu správce areálu a za-
dala vypracování projektu úprav okolí nově přesu-
nutého pomníku a zvoničky.

Rada schválila text „Memoranda o společném 
postupu v  řešeném území v  kontextu pořizování 
změny Územního plánu sídelního útvaru hl. m. 
Prahy“. Memorandum má podpořit podnět na 
změnu územního plánu u  pozemků, na kterých 
leží Velkotržnice Lipence. Podnět podala naše 
městská část s cílem stabilizovat existenci tržnice 
a umožnit její budoucí rozvoj. Stranami memoran-
da jsou MČ Praha-Lipence, většinový spoluvlast-
ník a  pronajímatel pozemků paní Eva Curryová 
a nájemce společnost Velkotržnice Lipence s.r.o.

24. srpna
Rada projednala výsledky místního šetření v loka-
litě Na Lhotkách/Pod Cukrákem a rozhodla o zve-
řejnění záměru pronájmu menší části pozemku 
2178/2. Podpořila akci pro veřejnost „Lipenecké 
slavnosti rovnodennosti“ pořádanou spolkem 
V srdci Líp, a to bezplatným pronájmem pozemku 
a zapůjčením ozvučovací techniky. Rada rozhodla 
o  okamžité likvidaci nepovolené skládky na po-
zemku parc. č. 1354/1 na náklady obce za 78 080 Kč  
bez DPH, protože za tuto skládku v  záplavovém 
území nám hrozí vysoká pokuta a původce sklád-
ky se nepodařilo vypátrat.

Úplné zápisy z  jednání rady najdete na webu 
městské části v  nabídce Úřad a  samospráva – 
Rada MČ.

(mv)

Milí spoluobčané, 

Po náročném jaru většina z  nás prožila 
klidné léto. Oproti původním očekáváním 
se  s trochou odvahy dala zvládnout i zahra-
niční dovolená v  poloprázdných letoviscích. 
Ale v  průměru se jistě cestovalo méně, více 
času jsme trávili na svých zahrádkách. Možná 
i proto se vyhrotila řada sousedských sporů. 
Jakoby nás ta jarní spolupráce, kterou jsme si 
pochvalovali, v důsledku vyčerpala.

Počet stížností na hluk, sousedy, dopravu, 
činnost nebo naopak nečinnost pracovníků 
údržby byl opravdu mimořádný. Něco bylo 
oprávněné, něco méně a vyřešila by to větší 
tolerance na obou stranách, ale objevily se 
i nesmyslné požadavky.

V  současné chvíli vybíráme dodavatele 
strategického plánu (více v  článku Martina 
Vanka v tomto čísle), ke kterému budou pod-
kladem i  přání a  představy našich občanů 
o  budoucí podobě naší městské části. Pro-
sím, zvažte své podněty s  ohledem na širší 
okolí. Pokud by si většina obyvatel přála ne-
průjezdnou vlastní ulici, nulový hluk, žádné 
kontejnery ani autobusovou zastávku v sou-
sedství a ideálně neviditelné sousedy, sebe-
lepší architekt nám z těchto požadavků hezké 
místo ke spolužití nevymyslí.

Schválně přeháním. Věřím, že drtivá větši-
na z nás se do tvorby strategického plánu za-
pojí rozumně a chytře, abychom s výsledkem 
mohli být spokojeni všichni.

Přeji Vám krásný barevný podzim s mini-
mem nutných omezení.  

Lenka Kadlecová, starostka

Slovo starostky

Výzva dodavatelům obědů 
Do 15. října mohou podnikatelé v oboru gast-
ronomie podávat nabídky na dodávání obědů 
pro obyvatele Lipenců. Městská část Praha-Li-
pence poskytuje příspěvek 20,- Kč na jeden 

oběd pro každého Lipaňáka 
pobírajícího důchod. V součas-
né době dodávají našim seni-
orům obědy firmy Synek, Jídlo 
letí, Vorech a UJP jídelna.

(iž)

Pomoc v sociální oblasti
Paní Blanku Rakovou z našeho úřadu dobře 

znáte. Platíte u ní obědy, poplatky ze psů, ově-
řujete podpisy. Nyní se na ní můžete obrátit 
i s dotazy v sociální oblasti. Poradí, jak a kde vy-
řídit různé sociální příspěvky a zajistit zdravotní 
péči a  pomůže s  řešením dalších podobných 
problémů. Paní Raková si v  oblasti sociálních 
služeb zvyšuje kvalifikaci tak, aby vám mohla 
co nejlépe pomoci.

(iž)

Nové kontejnerové stání
Možná jste již zaznamenali, že u  hasičského 

hřiště naproti ulici Průjezdná vzniká nové stá-
ní na tříděný odpad. Bude to stanoviště, které 
nahradí stávající v  ulici K  Samoobsluze vedle 
kadeřnictví Karolína. V  loňském roce zde došlo 
k  požáru jednoho kontejneru. Žár z  ohně zničil 
sousedící plot a jen díky velmi rychlému zásahu 
hasičů nedošlo k ještě horšímu neštěstí, protože 
se tu nachází trafostanice. Celý rok trvalo vyjed-
návání s dotčenými organizacemi o přesunu kon-
tejnerového stání. Nové místo splňuje všechny 
podmínky dané Odborem dopravy i  Pražskými 
službami a  zároveň je pozemek ve vlastnictví 
městské části. K  přesunu kontejnerů dojde 1. 
října 2020.  Nové kontejnerové stání vznikne 
i  v  nově rekonstruované ulici Na Lhotkách. Na 
jeho realizaci si však  budeme muset počkat asi 
o dva měsíce déle.

(iž)

JUBILANTI
Milí oslavenci, z důvodu ochrany zdraví jsme 

vás počátkem roku přestali navštěvovat, ale neza-
pomněli jsme na vás. Všechny, kteří letos oslavili 
80, 85, 90 a více let, budeme během září kontak-
tovat a domluvíme se na způsobu předání dáreč-
ků tak, abychom neohrozili vaši bezpečnost.

Ivana Žáková
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Lipenecká kronika pravěku
Kdo v posledních měsících procházel Odde-

chovou ulicí směrem na Kazín, nemohl přehléd-
nout archeologický výzkum probíhající na se-
verní straně silnice. V říjnu loňského roku byla 
odstraněna orniční vrstva a  rozměřeny první 
obdélné sondy. To, co se před námi začalo obje-
vovat, představuje cca posledních šest tisíciletí 
vývoje lidské společnosti uložených do přibliž-
ně 1,5 m mocných kulturních vrstev. Říční terasa 
byla osídlována opakovaně, což vedlo k nárůs-
tu terénu. Zemědělská činnost ve 20. století 
naopak způsobovala erozi a  snížila povrch na 
úroveň, kde se nacházel před 2–3 tisíci lety.

Nejstarší vrstva, kterou nacházíme, jsou 
štěrkopísky říční terasy Berounky, které se zde 
usadily během poslední doby ledové. Místy se 
nachází tenká vrstva béžově zbarvených spra-
šových hlín jen o  něco málo mladších (tedy 

z  geologického hlediska). Nejstarším lidským 
osídlením je osada zemědělců kultury s  vy-
píchanou keramikou z 5. tisíciletí př. n. l. cha-
rakteristická tmavou až černou vrstvou nad 
podložím, ze které vystupuje několik půdorysů 
dlouhých domů a řada hospodářských objektů 
obsahujících vedle charakteristické keramiky 
s vypíchaným dekorem také pazourkové a brou-
šené kamenné nástroje. 

V menší míře se objevují zásobní jámy z ob-
dobí počátku pozdní doby kamenné (4. tisíciletí 
př. n. l.), která je však výrazná právě keramikou 
s  různorodou plastickou výzdobou. Patrně ně-
kdy z tohoto období pochází také záhadná pa-
lisádová ohrada v  západní části plochy, která 
může být zástupcem megalitické architektury.

Dalším obdobím je starší doba bronzová 
s několika zásobními jámami s keramikou úně-
tické kultury (2300–1700 př. n. l.). 

Nejmocnější kulturní vrstva se však zachova-
la po sídlišti z mladší a pozdní doby bronzové 
(cca 1200–850 př. n. l.). Vedle velkého množství 

zásobních jam s enormním množstvím nálezů, 
především keramiky a kostěných a parohových 
nástrojů, nacházíme i částečné půdorysy domů 
kůlové konstrukce. Velmi významné jsou nálezy 
kovoliteckých výhní, které se běžně nezachová-
vají, a samozřejmě nálezy různých bronzových 
ozdob, jako jsou náramky, jehlice a další. 

Zatím nejmladším zjištěným sídlištěm je osa-
da z mladší doby římské ( 3–4. stol. n. l.) s cha-
rakteristickou keramikou a kostěnými artefakty. 
Z tohoto období pochází také zahloubený dům 

a pec na zpracování železa, nejspíše kovářská 
výheň. Kontakt přes přibližně 2600 let se sta-
vitelem této pece představují otisky jeho dlaní 
a prstů, které zanechal na vnitřní straně pece ve 
vypálené hlíně.

Území Lipenců a okolí bylo pro pravěké oby-
vatele vždy zajímavé. Během posledních ar-
cheologických výzkumů se zde našly v podstatě 
všechny pravěké kultury. Osídlení říční terasy 
nad úrovní sezonních záplav poskytovalo blíz-
kost vodního zdroje a  ornou půdu sahající až 
k  úpatím okolních kopců. Ty zároveň uzavírají 
ze severu, západu a jihu celou oblast do jakési 
kotliny, která je otevřená pouze směrem na se-
verovýchod do údolí Vltavy.

V terénu jsme získali zatím jen část poznatků. 
Je jisté, že během zpracování terénní dokumen-
tace a  konzervace nálezů objevíme ještě další 
zajímavé nálezy, další kultury a souvislosti.

Milan Kuchařík, Labrys o.p.s.
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ROZVOJ LIPENCŮ – věc společná

Ještě v  září bychom chtěli vyhlásit veřejnou 
soutěž na dodavatele strategického plánu roz-
voje Lipenců. Součástí plánu bude i  koncepč-
ní urbanistická rozvaha budoucí podoby naší 
městské části. Půjde-li vše podle plánu, výsled-
ky budou prezentovány veřejnosti na konci roku 
2021.

Strategický plán rozvoje se v analytické části 
zaměří na charakter rozvoje obce, budoucnost 
dopravy, veřejná prostranství, a  také na so-
ciální soudržnost, zaměstnanost, přístup ke 
službám, bezpečnost a vztah ke krajině. Návr-
hová část plánu popíše interpretaci vize rozvoje 
městské části, a to včetně akčního plánu na ob-

dobí následujících pěti let. Zatímco strategický 
plán bude hlavně textový dokument, koncepč-
ní rozvaha bude mít také výkresovou podobu. 
Bude zpracována jako územní průmět strategic-
kého plánu rozvoje a zároveň ji využijeme jako 
podrobné zadání pro následnou územní studii. 
Bude sloužit k  vytvoření vizuální představy 
o směřování Lipenců v budoucnu.

Důležitou součástí přípravy bude účast (par-
ticipace) veřejnosti, vlastníků, investorů a  in-
stitucí ve všech fázích tvorby strategie rozvoje. 
Cílem participace je umožnit plynulou a věcnou 
diskusi s veřejností a  různými zájmovými sku-
pinami nad směrem rozvoje městské části do 

Jednou z programových priorit koalice je vypracování koncepce budoucího 
rozvoje Lipenců. Ve spolupráci s Institutem pro plánování a rozvoj hlavního 
města Prahy chceme mít tento důležitý dokument hotový do konce příštího 
roku. Účast veřejnosti na jeho tvorbě je vítána!

roku 2040. Do zpracování a projednávání stra-
tegie rozvoje budou zapojeni všichni důležití 
aktéři v Lipencích.

Koaliční vize

Součástí zadání strategického plánu je 
i naše vize rozvoje městské části: „Lipence jsou 
v  roce 2040 mimořádně příjemné místo pro 
život, oáza klidu uprostřed přírody na dosah 
od hlavního města. Obec, která svým obyvate-
lům hladce zajišťuje elementární služby, jako 
je vzdělávání, sociální péče, péče o  veřejné 
prostory, údržba komunikací a technická infra-
struktura. Obec, která má jasno v tom, kam až 
se chce rozšiřovat a kde jsou její hranice, za kte-
rými zůstává zeleň a příroda.“ (Vize pro Lipence 
2040, část 1 – Charakter rozvoje)

Bereme tuto vizi nikoliv jako dogma, ale jako 
východisko pro diskusi se všemi, kdo se chtějí 
na formulování strategie rozvoje podílet.

Martin Vanko

LIPENECKÉ PROJEKTY FINANCOVANÉ HLAVNÍM MĚSTEM
Na Lhotkách

Rekonstrukce ulice Na Lhotkách se konečně 
chýlí ke konci. Kompletně hotová by měla být ke 
konci října. Od začátku stavbu provázela kompli-
kace za komplikací. Původní termín byl dokonče-
ní byl prosinec loňského roku. První prodloužení 
termínu způsobily potíže s návazností na stavbu 
vodovodu a kanalizace a také majetkové nesrov-
nalosti. Ještě v polovině března jsme věřili, že se 
posunutý termín do 30. 6. 2020 stihne. Pak však 
nastal nouzový stav, mnoho firem mělo omezený 
provoz a  některé práce nebylo možné provádět 
vůbec. Posunutí termínu na konec srpna na sebe 
nenechalo dlouho čekat. Bohužel to nebylo posu-
nutí poslední. Trocha byrokracie, špetka neocho-
ty úředníka a období dovolených protáhly začátek 
překládky kabelu CETINu až na začátek srpna. 
Hned bylo jasné, že firma Geosan musí opět chvíli 

stát a tím pádem se odsouvá i tento termín. Více 
jak rok práce na necelém kilometru ulice je mož-
ná horší bilance než na D1. Dosud se podařilo 
odstranit lampy uprostřed chodníku, zvládnout 
problém s překládkou kabelu i majetkové nesrov-
nalosti, zahrnout do projektu přípravu na kon-
tejnerové stání i  rekonstrukci propustku, vyřešit 
opěrné zdi a spoustu dalších těžkostí. V tuto chví-
li by už měly být hotovy obrubníky a v posledních 
zářijových dnech přijde na řadu pokládka živice. 
Jako poslední se budou dláždit chodníky a  na 
konci října již bude ulice Na Lhotkách patřit k těm 
nejhezčím, které v Lipencích máme.

 Obora
Kdysi byl rybník v Oboře spojený v létě s ryba-

řením a v zimě s bruslením. Dokonce zde hasiči 
pořádali hokejový turnaj. Do sadu se chodilo na 

jablka, stavět bunkr, opékat buřty i jinak si hrát. 
Později, když sad a okolí rybníku zarostly, se Obo-
ra stávala častým cílem vandalů, kteří zde zane-
chali, co se jim doma nebo v dílně nehodilo. Pne-
umatiky, ledničky, kusy blatníků či jiný odpad se 
zde objevoval pravidelně. Od jara letošního roku 
prochází Obora velkou proměnou. Potok dostává 
nové meandrové koryto, rybník je vyčištěn a je do 
něj přesazen leknín od Vrby. Vznikají zde nové ka-
menité cestičky. Vše v souladu s přírodou, žádný 
uměle vytvořený park s anglickým trávníkem. Sa-
mozřejmě, že zde vznikají i díla, na kterých je znát 
ruka člověka, jako například kamenné můstky, 
ale nic, co by rušilo zdejší faunu a flóru.

U Vrby
Dalším projektem v  režii Magistrátu hlav-

ního města je rekonstrukce vodní nádrže 
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Projekty

ÚŘAD V NOVÉM
V letošním roce se konečně podařilo vymalo-

vat. Přihlásil se totiž malíř pokojů, který by si rád 
odbyl uložené veřejně prospěšné práce v Lipen-
cích. Příležitosti jsme využili a  během letních 
prázdnin vymalovali celou budovu úřadu měst-
ské části jen za náklady na materiál. Vzhledem 
k  tomu, že koberce již měly také svá nejlepší 
léta za sebou, spojili jsme malování s výměnou 
podlahové krytiny. Vždy po 14 dnech, aby to 
příliš neohrozilo chod úřadu, se renovovaly dvě 
nebo tři místnosti. Vystěhování, vymalování, 
výměna koberce a nastěhování – skvělá souhra 
pracovníků úřadu, malíře a podlaháře. Náš úřad 
zavoněl novotou, my jsme si postupně odpo-
činuli na dovolených a  můžeme se vrhnout do 
další práce.

(iž)

LÁVKA do Černošic ZNOVU NA ZAČÁTKU
Současná lávka do Černošic je ve špatném stavu a již před několika lety bylo 
rozhodnuto o tom, že ji nahradí lávka nová. První návrh nové lávky však ne-
byl akceptován.

Od roku 2016 je lávka majetkem hlavního 
města. Návrh nové lávky, která měla vést ve 
stejné trase jako lávka současná, byl připraven 
v roce 2018. Byl však kritizován zejména ze stra-
ny města Černošic pro nedostatečné začlenění 
do veřejného prostoru a nevyhovující navázání 
na stávající komunikaci na černošické straně. 
Městská část Praha-Lipence zase požadovala, 
aby bylo předmostí lávky na našem břehu řeše-
no v koordinaci s projektem nového parkoviště 
a točny minibusu v Dolních Černošicích. Do dis-
kuse vstoupil také Institut plánování a rozvoje 
hlavního města Prahy (IPR), protože lávka a její 
okolí budou vstupním bodem připravovaného 
příměstského parku Soutok.

31. července se v  Lipencích sešli černošic-
ký starosta Filip Kořínek, lipenecká starostka 
Lenka Kadlecová a architekt Zdeněk Ent z IPRu. 
Dohodli se, že vznikne nová studie, která po-
jedná celý prostor lávky včetně obou předpolí 
a břehů. Na návrh IPRu bude na tuto studii vy-
psána architektonická soutěž.

Na novou lávku si tedy budeme muset ještě 
nějakou dobu počkat. Pokud se podaří soutěž 
uspořádat, výsledkem by mohl být opravdu 
dobrý návrh nové podoby tohoto malebného 
koutu naší obce.

Martin Vanko

Most přes Strakonickou
Ve čtvrtek 9. července 2020 začaly práce na 

stavbě nového mostu na Zbraslavi, který spoju-
je ulice Za Opusem a K Výtopně. Rekonstrukce 
mostu začala koncem minulého roku, kdy byl 
most odstraněn a následně byly prováděny 
dokončovací práce spojené s demolicí a pře-
ložkou kabelů, které byly dokončeny na konci 
ledna 2020. 

Stavba nového mostu byla navržena tak, aby 
respektovala polohu původního mostu a přelo-
žek sítí. Pro přemostění byla navržena trámová 
předpjatá konstrukce o světlosti otvoru 33,50 
m a šířky 9,60 m.  Nosná konstrukce je tvořena 
z pěti prefabrikovaných předpjatých železobe-
tonových nosníků z betonu a železobetonové 
spřahující desky z betonu C 30/37 vyztužené 
ocelí B500B. Mostovka je na opěrách ukončena 
nízkými koncovými příčníky. Římsy jsou žele-
zobetonové, monolitické s použitými lícovými 
prefabrikáty výšky 700 mm. Na obou římsách je 
navrženo ocelové zábradlí výšky 1,1 m se svis-
lou výplní. 

Předpokládaný konec stavby je pol. ledna 
2021. Dopravní omezení se bude v průběhu jed-
notlivých etap měnit. Nyní platí pro I. etapu do 
31. 10. 2020: Zábor odstavných pruhů v obou 
směrech ulice Strakonická. Doprava zachována 
2 x 2 jízdní pruhy. 

Zhotovitel stavby: OHL ŽS, a.s. 

U  Vrby. Nádrž bude vyčištěna, kamenná hráz 
rekonstruována. Bude zde vytvořeno výpust-
né zařízení ve formě požeráku (svislá, zpravi-

dla betonová šachta s horní vpustí přepadem 
a  spodní výpustí). Pravý břeh bude rozvolně-
nější se schodištěm. Levobřežní břehové opev-

nění bude znovu vyzděno a dojde i k předláž-
dění vývaru a  koryta pod přehrážkou. Práce 
provádí firma Lesy hl. m. Prahy a  budou trvat 
zhruba do konce měsíce listopadu.

Nádrž U Vrby je původně požární nádrž, kte-
rou naposledy čistili hasiči ve spolupráci se 
Státním statkem asi před 35 lety. Nyní slouží 
k retenci splavenin na Lipeneckém potoce. Sa-
mozřejmě starousedlíky s ní pojí i jiné zážitky 
– plavení se na voru, koupání či rybaření. 

S čištěním jsou spojeny i negativní projevy, 
jako je např. zápach z bahna. Výsledkem však 
bude další pěkné místo v Lipencích.

Ivana Žáková
foto: Ondřej Koňas



VETERÁNI V LIPENECKÝCH ULICÍCH
Závod Zbraslav – Jíloviště se jezdil od roku 1908 s přestávkami do roku 

1931. V roce 1968 tradici obnovil Veteran Car Club Praha a od té doby se 
koná pravidelně již padesát tři let. V současnosti je účast omezena pouze 
na vozy vyrobené do roku 1939. Rychlostní závod dnešní podmínky již 
nedovolují, a tak se soutěží v tzv. „jízdě pravidelnosti“ – vítězí posádka, 
která zajede dvě měřené jízdy s nejmenším rozdílem časů. Letošní ročník 
se nesl v duchu vzpomínky na automobilovou závodnici Elišku Junkovou, 
která v roce 1926 závod vyhrála. Na její památku dostal každý účastník 
repliku dobové plakety.

Letos poprvé se historická vozidla vracela přes Lipence. V  sobotu 5. 
září odpoledne vyrostly na Jílovišťské ulici improvizované stánky, židlič-
ky, stolečky a na nich pivko, vínko, kafíčko. Tak se staří i mladí Lipaňá-
ci připravili na zajímavou podívanou, kdy ulicemi Jílovišťskou a  Josefa 
Houdka projížděli automobiloví veteráni.

Návratová trasa přes Lipence nebyla jedinou novinkou letošního zá-
vodu. Svou premiéru zažívala i posádka vozu Bugatti Type 13 z roku 1911 
profesor Jan Pirk a herec Petr Štěpánek, a také Barbora Černošková ve 
voze Bugatti Nostalgic Edition z roku 1926.

Naopak již ostříleným účastníkem závodu je tajemník lipeneckého úřa-
du Petr Jindra. O svém vozu řekl: „Jedná se o AERO 30 Cabrio, rok výroby 
1934. Motor je dvouválcový dvoutakt o objemu 998 ccm a výkonu 30 HP, 
odsud název AERO 30. Vozidlo má tři rychlosti vpřed a jednu vzad. Ma-
ximální rychlost je 90 km/h, spotřeba kolem 10 l/100 km. Kdo vydržel 
i na druhou jízdu, viděl auto s plátěnou střechou, která vzhledem k tvaru 
vypadá velice zajímavě.“

Uvidíme historická vozidla v Lipencích opět za rok? 
(iž, mv), foto: Ondřej Koňas a redakce

Závodník Ing. Petr Jindra, tajemník ÚMČ Praha-Lipence



HÁDANKA
V tomto čísle spouštíme novou rubriku. V každém čísle přineseme ně-
jakou hádanku týkající se Lipenců. Z došlých odpovědí vylosujeme vý-
herce, jež získá drobnou cenu. O výhře bude informován mailem a jeho 
jméno bude se správnou odpovědí zveřejněno v  dalším čísle. Účastí 
v  této hře dává souhlas se zveřejněním. Přejeme všem hodně štěstí 
v hádání.

Poznáváte místo z této fotografie?  
Své tipy zasílejte na mail: hadanka@mclipence.cz do 30. října 2020. 
Vylosovaný výherce získá kalendář na rok 2021.

Barbora Černošková ve voze Bugatti Nostalgic Edition z roku 1926. 
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ŠKOLNÍ ROK v mateřské škole ZAČAL

V úterý 1. září začal nový školní rok. Ve školce 
se po prázdninách sešly téměř všechny zapsa-
né děti. S  napětím jsme očekávali, jak budou 
reagovat na odloučení od rodiny, na nové pro-
středí a paní učitelky. Jistě si včas na vše nové 
zvyknou a  strávený čas zde si budou užívat 
jako ostatní docházející kamarádi, kteří se už 
do školky moc a moc těšili. S rodiči nových dětí 
proběhla informativní schůzka. Také ostatní ro-
diče budou v průběhu září pozváni na plenární 
schůzku a  informováni o  akcích, které chystá-
me na nový školní rok. Doufáme, že se bude 
bez problémů opět moci rozjet kroužek kerami-
ky a percepčka – grafomotorika. Chtěli bychom 
pokračovat v  předplaveckém výcviku, bruslení 
a hravém lyžování. Rádi bychom uskutečnili vý-

lety do Prahy a do okolí. Naplánována jsou i di-
vadelní představení a další kulturní akce.

Mateřská škola je zapojena do projektů Šab-
lony II a MAP. Účastní se programu České obce 
sokolské „Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zví-
řátky“ a zapojila se do charitativní akce SIDUS.  
V  rámci Šablon II chystáme projektové dny 
v  mateřské škole, ale i  mimo ni. Naplánova-
nou máme návštěvu Čechovy stodoly. Pro děti 
opět chystáme preventivní prohlídku očí firmou  
Primavizus, vyšetření správného držení těla 
a  nohou ortopedem a  hravou přednášku na 
téma „Moje zoubky“. Studentky zdravotní školy 
zapojí děti do soutěže „Den pro zdraví“.

V  loňském roce jsme ocenili spolupráci 
s dobrovolnými hasiči, kteří nám pomohli uspo-

Školáci se vrací do lavic
Školní rok 2020–2021 je už v  plném proudu 

a všichni si přejeme, aby proběhl ve větším po-
klidu a  bez dramatických zásahů „vyšší moci“. 
Žáci se do školních lavic vrátili po téměř půlroční 
pauze. Většina z  nich se účastnila distančního 
vzdělávání, o  kterém jsme se zmiňovali v  před-
chozím čísle Lipeneckého zpravodaje. Někteří 
k tomu však neměli ideální podmínky a bylo i pár 
jedinců, kteří distanční výuku zcela ignorovali. 
Zřejmě to nebyly v  ČR ojedinělé případy, proto-
že byla odsouhlasena novela školského zákona, 
která jasně vymezuje zákonným zástupcům po-
vinnost účast dítěte na případném distančním 
vzdělávání zajistit.

Jsme přesvědčení o  tom, že podobný plošný 
zásah do provozu škol se už nebude opakovat, 
a  případná omezení se budou týkat jen určitých 
oblastí, konkrétních škol nebo dokonce jen jednot-
livých tříd. Ministerstvo školství, Ministerstvo zdra-
votnictví a Hygienická stanice hl. města Prahy vy-
dávají řadu nařízení, která jsou pro školy závazná, 
a kromě toho vychází i spousta doporučení. Velká 
zodpovědnost je tedy přenesena na ředitele škol.

Nechceme alibisticky přijímat všechna dopo-
ručená opatření. Zdraví všech je pro nás důležité, 
ale záleží nám i na tom, abychom žákům i zaměst-
nancům zachovali co možná nejlepší komfort při 
výuce. Všechna opatření tedy budou o  určitých 
kompromisech. Vypadá to, že koronavirus SARS-
-CoV-2 tu s námi hodlá zůstat, a nám nezbývá, než 
si na něj zvyknout. K  dnešnímu dni, kdy vzniká 
tento článek, má koronavirus v ČR 476 obětí. Není 

to málo, ale na obyčejnou chřipku u  nás umírá 
ročně mnohonásobně více lidí, jen se o tom tolik 
nepíše. Nebo taková rakovina. Kdybychom něko-
likrát za den slýchali z  rádia i  televize informace 
o  tom, kolik osob onemocnělo rakovinou nebo 
kolik na ni zemřelo, možná bychom si už nikdy 
nezabalili svačinu do igelitového sáčku, který by 
třeba mohl být jednou z příčin tohoto onemocně-
ní. Nechci zlehčovat situaci kolem covidu, jen se 
na ni snažím dívat objektivně a nechci se nechat 
zmanipulovat neustálou mediální masáží. Nový 
koronavirus tu s  námi zkrátka je a  my se učíme 
s ním žít. To je náš cíl. Přijmeme určitá opatření, 
která budeme upravovat podle aktuální situace. 
S ohledem na rychlost vývoje událostí nemá smysl 
zde jakákoliv bezpečnostní opatření popisovat, 
jejich přehled budeme aktualizovat na webových 
stránkách školy www.zslipence.cz. Za zásadní ale 
v tomto případě považujeme odpovědnost a ohle-
duplnost každého z nás. Každý, kdo se necítí dob-
ře, nebo má některý z  příznaků onemocnění Co-
vid-19, by měl zůstat doma. Je to lepší řešení, než 
aby se všichni neustále schovávali za rouškou.

Ale zpátky do školy. Co čeká naše školáky v tom-
to roce? Školní rok jsme zahájili harmonizačními 
výjezdy. Naplánovali jsme si je už na jaře s nadějí, 
že budeme moci uzavřít to podivné období. Cílem 
výjezdu bylo „opracovat“ dlouhou sociální izolaci, 
ve které naši žáci byli. Někteří z nich mají milující 
a podporující zázemí, jiní byli 24 hodin denně a 7 
dní v týdnu v prostředí, které není tak úplně pod-
nětné, a byli třeba svědky rodinných konfliktů, kte-

ré tato složitá doba mnohde ještě vyostřila. Cílem 
výjezdu bylo prožít pár dnů v přírodě spolu s ka-
marády a třídními učiteli, naladit se na podobnou 
„vlnovou délku“ a nastavit taková pravidla, aby jim 
všichni rozuměli a v kolektivu panovala po celý rok 
dobrá atmosféra.

Po návratu z výjezdů na všechny čekal důleži-
tý úkol – zmapovat situaci, tzn. zopakovat učivo 
z  konce minulého školního roku a  zjistit, jak na 
tom žáci se svými znalostmi jsou. Ze získaných vý-
sledků je potřeba udělat nějaký výstup. Očekává-
me, že rozdíly mezi žáky v jednotlivých třídách bu-
dou větší, než byly před koronou. Pomyslné nůžky 
se otevřou a náš úkol bude jasný, pokusit se situa-
ci řešit. Sami to nezvládneme. Budeme potřebovat 
nejen aktivní přístup těchto žáků a  jejich rodičů, 
ale možná využijeme i vysokoškolských studentů, 
kteří se nabízí s doučováním pomoci.

Akce, které jsme organizovali nad rámec výuky, 
letos možná trošku zredukujeme, abychom měli 
více času na procvičování mezer a také abychom 
zamezili setkávání většího počtu lidí. Některé 
akce úplně vypustíme, jiné omezíme, u  dalších 
(například vánočních dílen) zvažujeme jinou for-
mu. O všech akcích budeme informovat prostřed-
nictvím webových stránek školy.

V letošním roce začínáme ve škole využívat prů-
kaz ISIC. Je to mezinárodní průkaz studenta, který 
je běžný na všech středních školách a čím dál vět-
ší oblibě se těší i na základních školách. Majitele, 
tedy žáka nebo studenta, opravňuje využívat tisí-
ce slev nejen u nás, ale i v zahraničí. Výhodou pro 
žáky jsou např. slevy na jízdném, v knihkupectví 
a  řadě dalších obchodů, zvýhodněné pojištění, 
zlevněné vstupy na hrady, zámky, výstavy a stov-
ky či velkého množství dalších slev. Škole slouží 

řádat akce pro děti i veřejnost. Máme napláno-
vané rozsvěcení vánočního stromečku v objek-
tu školky v nové podobě. Do dění ve školce se 
aktivně zapojuje Spolek rodičů a  rádi bychom 
zlepšili spolupráci s některými rodiči.

Opět se prokázala dobrá spolupráce s měst-
skou částí. Před prázdninami se týkala materi-
ální pomoci v  době koronaviru, realizace sta-
vebních úprav výdejových okének v nové třídě 
Berušek a  vybavení novým nábytkem od firmy 
Lokki. V neposlední řadě bylo velice milé krátké 
posezení všech zaměstnanců s paní starostkou 
a místostarostkou u nás ve školce. Přišly všem 
s  kytičkou poděkovat za předešlý školní rok 
a popřát úspěšný start do školního roku nové-
ho. Zvláště v této nelehké době je podpora od 
zřizovatele povzbuzující. Děkujeme.

Chtěli bychom pokračovat ve vybavení nové 
třídy dle návrhu výtvarnice, jejíž knižní ilustrace 
se staly předlohou pro vytvoření nového školní-
ho vzdělávacího plánu. Doufáme, že současná 
epidemiologická situace nenaruší naše plány 
a akce a nebudeme muset přistoupit k distanč-
nímu vzdělávání předškolních dětí.

Doris Rosenkrancová, Dagmar Meisnerová
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TJ Sokol

Kroužky

V letošním školním roce budeme pro naše 
žáky nabízet tyto volnočasové aktivity:

• angličtina
• Bricks4Kidz (kostičky pro děti)
• flétna
• florbal
• gymnastika pro děti
• keramika
• klub deskových her
• klub mladého diváka 
• kriket
• kutil
• kytara
• příprava na přijímací zkoušky z ČJ
• příprava na přijímací zkoušky z M

Podrobnosti hledejte na webových stránkách  
školy www.zslipence.cz

průkaz k identifikaci žáka a navíc nahradí čipy po-
užívané ve školní jídelně.

I v  této komplikované době máme pro letošní 
rok zajištěného rodilého mluvčího. Přestože orga-
nizace, která rodilé mluvčí do škol v ČR zajišťuje, 
z důvodu pandemie v této době nefunguje, poda-
řilo se nám domluvit se s Američanem, který bude 
spolu s českým pedagogem vyučovat jednu hodi-
nu angličtiny týdně ve 3. až 9. ročníku.

Během léta jsme obnovili většinu učebnic, 
které žákům půjčujeme. Některé z  nich totiž pa-
matovaly generaci dnešních třicátníků a  byly už 
v  žalostném stavu. Byl zkrátka nejvyšší čas po-
slat je do sběru a nahradit je učebnicemi novými, 
mnohdy i modernějšími.

Na jaře byla zahájena realizace projektu „Pří-
rodní učebna“ na pozemku vedle školy. První eta-
pu považuji za velmi zdařilou. Pomník, zvonička 
i křížek byly velmi vkusně restaurovány a umístěny 
byly na nové místo, které je mnohem reprezenta-
tivnější. Další etapu budování přírodní učebny ale 
přírodní učebny ale provází jedna komplikace za 
druhou. Vedení obce, které projekt převzalo za 

Po jarní zrušené sezóně začali fotbalisté TJ So-
kol Lipence opět hrát mistrovské soutěže. „Dou-
fejme, že už žádné plošné zákazy nepřijdou. Fot-
bal se hraje pod širým nebem a pro děti i dospělé 
je pohyb na čerstvém vzduchu žádoucí,“ konsta-
toval předseda klubu Jiří Pavlíček.  

Oba týmy dospělých hrají ve stejných soutě-
žích jako loni, protože se nepostupovalo, ani 
nesestupovalo. A-tým tedy v I.B třídě a B-tým ve 
II. třídě. Oba celky měly slibný začátek a pohybo-
valy se v popředí tabulek, ale nezakřikněme to. 

Dalším družstvem dospělých je letos nově 
stará garda. Dříve narození fotbalisté začali hrát 
pravidelnou Ligu gentlemanů 40+, to znamená 
hráčů narozených v roce 1980 a starších. Hraje se 
na půlku hřiště v šesti lidech v poli plus brankář 
dvakrát 30 minut, střídá se hokejově a  ofsajdy 
neplatí.  

V mládežnických týmech je velkou změnou se-
stavení družstva starších žáků, kteří poprvé hrají 
na velké hřiště. „Museli jsme mužstvo složit ze 
čtyř ročníků 2006–2009, protože zkrátka máme 
málo hráčů. Někteří menší kluci budou v nevýho-
dě, ale tím si starší fotbalisté prošli všichni. Dříve 
totiž nebylo tolik kategorií,“ říká šéftrenér mlá-
deže Martin Říha. „Budeme dělat všechno proto, 
aby to kluky bavilo,“ dodal. Trenéry tohoto týmu 

NAVZDORY KORONAVIRU se fotbal hraje dál 

Šestý ročník příměstského tábora v Lipencích 
je úspěšně za námi. Letos byly dokonce místo 
dvou termínů tři. Navzdory nejisté situaci se do-
hromady sešlo více jak 50 dětí, které trávily letní 
dny ve společnosti vedoucích Daniela Karase, 
Matěje Sedláčka, Gabriely Švandové a  Marie 
Aubrechtové.

Příměstský tábor

jsou Pavel Bernklau, Matěj Sedláček, Martin Říha 
a Petr Hendrych.

Starší přípravku (ročník 2010 a  2011) vedou 
František Moidl a  Lenka Šamanová. Mladší pří-
pravku (2012 a 2013) nově přebral mladý trenér 
Jakub Potměšil, pomáhat mu budou Zbyněk Za-
cha a Michal Kelíšek.  U školičky (2014 a mladší) 
zůstávají Daniel Karas a Pavel Hašek.

„Zveme všechny děti, a to kluky i holky, aby si 
přišly fotbal zkusit,“ prohlašuje šéftrenér Martin 
Říha. „Pro někoho může být fotbal jen doplňkem 
dalších zájmových kroužků, ale spousta dětí tu 
získá lásku ke sportu na celý život,“ míní. Kon-
takt na něj je 606 652 805. 

Po změně času budou tréninky všech kategorií 
v  tělocvičně. Jejich přesný rozpis bude včas na 
webových stránkách www.sokollipence.cz.

(jkl), foto: Martin Říha

Tábor navštěvují děti nejen z  Lipenců, ale 
i  z  okolí. Velkým překvapením byl táborník 
z Brna, který se na táboř přihlásil se svoji sest-
rou z Prahy. Ačkoliv byl program tábora ve všech 
týdnech stejný, našlo se pár dětí, které s námi 
trávily více než jeden týden.

Počasí nám přálo, ve srovnání s  předešlými 
lety nebyla velká vedra a propršel pouze jeden 
den. I proto jsme mohli léto trávit aktivně a v po-
hybu v areálu Lipeneckého fotbalového hřiště, 
v lesích pod Cukrákem, u Berounky nebo v chu-
chelské ZOO. 

Název „Sportovní tábor“ se naplnil do de-
tailu. Děti si vyzkoušely velké množství spor-
tovních her a  odehrály nespočet turnajů jako 
například v  kroketu, stolním tenise, pétanque 
a fotbalu. 

Spousta her se, kromě stavění domečků, 
odehrála v lese. Hod šiškou na strom měl (i díky 
nastavené vzdálenosti pro nejmenší) vždy pře-
kvapivého vítěze. U  vody se děti naučily hrát 
pistolky, lodě, prší a  další hry. Berounka nás 
v horkých dnech dokázala zchladit a poskytnout 
prostor pro další zábavu. A díky novému člunu 
jsme se vyřádili víc než dost. Jen to házení žabek 
jde dětem lépe.

Letošní tři týdny utekly jako voda. Kdyby byl 
čas, trávili bychom takto celé léto. Bohužel jiné 
povinnosti volají. Děti se musí vrátit zpátky do 
školy a vedoucí do práce, a tak nezbývá nic jiné-
ho, než se těšit na příští léto. Ale nebojte, za chvil-
ku je tu Ježíšek a hned po Velikonocích opět léto.

Daniel Karas, Matěj Sedláček

běhu, se snaží všechny problémy řešit, ale je to 
náročné. Věříme, že se nakonec podaří záměr zre-
alizovat a škola bude moci přírodní učebnu v  le-
tošním roce využívat.

Mnohem lépe zatím probíhá projekt, kterému 
pracovně říkáme „Školní dvůr“. Podařilo se zajistit 
finanční prostředky na stavbu nových zdí, které od-
dělují školní pozemek od pozemků sousedů, a ve 
dnech, kdy vychází toto číslo Lipeneckého zpravo-
daje, by už s největší pravděpodobností měl školní 

dvůr dostávat novou tvář. Moc se na výsledek těší-
me a věříme, že se o radost budeme moci podělit 
i s veřejností v rámci dne otevřených dveří.

V průběhu školního roku nás čeká ještě úprava 
prostor před školou. Dnes jsou tam patrné zbytky 
zdí a plotů, které oddělovaly původní dva samo-
statné pozemky. Pokud se tento projekt podaří 
zrealizovat, bude před školou pěkné, příjemné 
a především bezpečné místo.

Jitka Krůtová, ředitelka školy

Pomozte s námi lesní zvěři!
Škola se zapojuje do soutěže ve sběru lesních plodů pro nemocná zvířata. Žaludy, bukvice, 

vlašské nebo lískové ořechy a šípky s námi může sbírat až do 16. 10. kdokoliv a o odevzdávat 
je může v recepci školy. Více informací na webu školy.
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Ohlédnutí za projektem  
„MOBILNÍ KINO LIPENCE“ 
 aneb Bylo nás pět

Když se koncem dubna loňského roku objevila možnost získat grant 
České spořitelny v  rámci programu Živá komunita vyhlášeném ve spo-
lupráci s  Nadací Via, jehož cílem je podpora aktivních lidí, kteří chtějí 
změnit k lepšímu místo, kde žijí, vnímala jsem to jako šanci něco změnit 
k lepšímu i v Lipencích.

Cílem tohoto programu je, aby se lidé zajímali více o veřejný prostor, 
podíleli se na zlepšování sousedských vztahů, budovali vzájemnou dů-
věru a vytvářeli si hlubší vztah ke krajině. Na tyto aktivity je možné získat 
grant až 100 tisíc Kč s tím, že podmínkou je trvalá  udržitelnost podpoře-
ného projektu a alespoň pětičlenná skupina nadšenců – dobrovolníků, 
kteří budou ručit nejen za samotnou realizaci projektu, ale i za to, že se 
v něm bude pokračovat i po vyčerpání podpory.

K promítání jsou v zásadě potřeba čtyři věci: kvalitní počítač, projek-
tor, plátno a ozvučení. Se žádostí o grant jsme částečně uspěli, takže se 
nám od České spořitelny podařilo získat prostředky na zakoupení počíta-
če a projektoru. Část grantu nám zbyla i na uhrazení nákladů na pronájem 
plátna a zaplacení licence pro první promítání. Na další promítání jsme si 
ale už museli vydělat sami. Promítací plátno jsme pak začátkem letošní-
ho roku pořídili díky finančním příspěvkům, které se nám podařilo vybrat 
prostřednictvím platformy darujme.cz, a díky finanční pomoci České spo-
řitelny, která vybranou částku ještě zdvojnásobila. 

Naše úplně první akce v  rámci projektu „Mobilní kino Lipence“ se 
uskutečnila v první zářijový víkend loňského roku. Promítání jsme rozdě-
lili do dvou dnů, kdy v pátek běžel film pro děti Zpívej a v sobotu film pro 
dospělé Ženy v běhu. I přes nepřízeň počasí byla účast opravdu veliká, 
což nás povzbudilo i do dalších akcí. Pokračovali jsme tedy v listopadu 
2019 oslavami 30. výročí sametové revoluce v  místní základní škole, 
v prosinci 2019 předvánočním promítáním pro děti v mateřské škole a rok 
2020 jsme zahájili v únoru cestovatelskou besedou o Vietnamu.

Další plány na březen 2020 nám překazila protiepidemická opatření 
v souvislosti s koronavirem, takže promítání v rámci festivalu Jeden svět 
jsme museli přesunout na rok 2021 a Slavnosti rovnodennosti, na které se 
nám podařilo získat grant Hlavního města Prahy, jsme přesunuli na 19. září.

Promítání letního kina 2020 se uskutečnilo v červnu a srpnu po uvol-
nění protipandemických opatření. Bohužel počasí nám moc nepřálo, což 
se hlavně v červnu odrazilo na divácké účasti. Naopak srpnové promítání 
filmu Havel jsme vnímali jako velice úspěšné, když dorazilo více než 100 
diváků.

Veškeré naše akce jsme dosud pořádali jako bezplatné. Jedinou výjim-
kou bylo promítání filmu Havel v letošním srpnu, kdy si distributor vymínil 
výběr minimálního vstupného. Naším cílem je, aby akce byly přístupné 
pro opravdu širokou veřejnost, dětmi počínaje a spoluobčany důchodo-
vého věku konče. Nechceme, aby vstupné pro kohokoliv znamenalo pře-
kážku, kvůli níž si účast nemůže dovolit. Koncept bezplatnosti akcí se 
nám prozatím daří držet díky dobrovolným finančním příspěvkům na čin-
nost spolku ze strany účastníků našich akcí. Tyto příspěvky investujeme 
do dalších akcí pro veřejnost a dosud jsme za ně pořídili např. promítací 
licence na letní kino, stany nebo reflektory.

Nezanedbatelná je finanční podpora městské části, která nám na le-
tošní rok poskytla příspěvek ve výši 20 tisíc Kč a která nám pomáhá i ne-

materiálně ve formě bezplatného pronájmu prostor, zapůjčení ozvučení 
nebo poskytnutí dezinfekce. Významnou roli pro nás hrají také nefinanční 
příspěvky sponzorů, ať už jsou to nápoje od Staropramenu, stan od Horn-
bachu, bezplatný pronájem louky místními hasiči nebo vyřazené židle, 
které nám darovala místní základní škola a díky kterým mají diváci při 
promítání vyšší komfort.

Co plánujeme do budoucna? Vedle jmenovaných Slavností rovnoden-
nosti bychom rádi v průběhu letošního podzimu uspořádali další cesto-
vatelskou besedu a v prosinci pak vánoční večírek pro seniory. Doufejme, 
že nám okolnosti budou přát a  že bude možné s  ohledem na aktuální 
protipandemická opatření tyto akce uspořádat. Kromě pokračování v pro-
mítání letního kina bychom také rádi v Lipencích našli vlastní – ideálně 
bezbariérový – prostor, ve kterém by bylo možné pořádat akce komunit-
ního setkávání. Aktuálně pracujeme na podkladech pro získání grantu 
na další projekt spočívající ve vybudování naučné stezky v okolí Lipenců.

Informace k plánovaným akcím průběžně zveřejňujeme na nástěnkách 
a na facebooku V srdci Líp. Pokud se vám naše aktivity líbí, záleží vám na 
prostředí, ve kterém žijeme, není vám lhostejný společenský život v Li-
pencích a jste ochotni komunitním akcím obětovat i část svého volného 
času a energie, jste v našem spolku vítáni.

Kontakty: vsrdcilip@email.cz, tel. 603 588 179. Pokud byste nás chtěli 
podpořit finančně, je možné tak učinit prostřednictvím transparentního 
účtu 5713477389/0800.

Za spolek V srdci Líp z.s.
Jana Kirschová

Sbor dobrovolných hasičů Lipence má dlouholetou tradici v  práci 
s dětmi. Kromě mnoha úspěchů na závodech je důležitá i výchova dalších 
platných členů sboru a zásahové jednotky.

Naši mladí hasiči se schází každý pátek v 16.30–18.30 hodin. Připravu-
jí se na závody, zejména na celorepublikovou hru Plamen. Starší mohou 
postoupit do dalšího kola a ti nejlepší dokonce až na Mistrovství repub-
liky. Kromě hry Plamen se účastní i dalších soutěží, memoriálů, závodů 
v uzlování, překážkových běhů, Železného hasiče a dalších. Protože zá-
klad je v dobré přípravě, vedoucí pro ně pořádají podzimní a zimní sou-
středění. Kromě toho se věnují i dalším aktivitám, výletům a vystoupením 
a nechybí ani Mikulášská nebo Vánoční besídka.

Ivana Žáková

MLADÍ HASIČI
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Vylepšili jsme titulní stránku, která je nyní přehlednější. Nový roz-
cestník umožňuje rychle přejít na rozklikávací rozpočet obce, zjedno-
dušenou a snáze čitelnou verzi webu pro seniory a stránku s aktuální-
mi informacemi o koronaviru. Modul Rozklikávací rozpočet lze využít 
k prohlížení příjmů i výdajů obecního rozpočtu, a to nově až na detailní 
položky rozpočtu.

Pod rozcestníkem jsou informace z  úřadu rozdělené do záložek. 
První záložka přináší aktuální zpravodajství. Druhá záložka Z  úřadu 
skrývá nově přidané zprávy na úřední desce. Pro starší zprávy musíte 
do sekce Úřad a samospráva – Úřední deska. Třetí záložka Zápisy zob-
razuje nově vydané zápisy z jednání zastupitelstva a rady. Čtvrtá zálož-
ka Smlouvy zobrazuje nově vložené smlouvy a poslední záložka Svoz 
odpadů obsahuje kalendář svozu tříděných a nebezpečných odpadů. 
Na stránce Odpady kromě kalendáře naleznete informace o sběrných 
dvorech v Lipencích a okolí, informace o svozu bioodpadu a aktuální 
zpravodajství.

Velmi zajímavou novinkou je odkaz na digitální verzi nové kroniky 
Lipenců. V minulém roce pro úřad začala pracovat kronikářka Zuzana 
Šálanská. Nyní jsme na webové stránky vložili první kroniku po více 
než dvaceti letech. Kroniku ke stažení naleznete v sekci Městská část 
– Kronika.

Webové stránky se snažíme neustále aktualizovat a přinášet nové 
moduly pro lepší vyhledávání. Nyní pracujeme na novém kabátu strá-
nek, který by měl být v provozu do konce roku. Budeme rádi za náměty 
a návrhy, co na stránkách chybí a co byste zde rádi viděli. Připomínky 
prosím zasílejte na e-mail urad@mclipence.cz nebo lukas.vesely@mc-
lipence.cz. Nezapomeňte si na webu registrovat svoji e-mailovou adre-
su pro odběr novinek a zapsat se do aplikace Mobilní rozhlas.

Lukáš Veselý

NOVINKY NA INTERNETOVÝCH 
STRÁNKÁCH MĚSTSKÉ ČÁSTI

Názory občanů

V Lipencích se používá chemický přípravek na hubení trávy. Je to zřej-
mé  z „rezavých“ pruhů na okrajích travních ploch přilehlých k chodní-
kům a také na straně chodníků přilehlé k zídkám, kde se mimochodem 
často uchycuje locika kompasová ukazující světové strany. Zde už uschlé 
byliny po aplikaci nikdo neodklízí. Výsledek této činnosti podle mého 
soudu nepřispívá k ničemu dobrému. Uhynulá vegetace nepůsobí hez-
ky a zbytečná aplikace chemického přípravku zatěžuje životní prostředí. 
Běžně se tyto přípravky už přestaly užívat a vzhledem k současné osvě-
tě patří spíš  do minulého století.  Obhospodařování travnatých ploch 
může být různé: od častého sečení za účelem vypěstování hustého nízké-
ho trávníku, který je ovšem v případě sucha třeba zavlažovat, až po tra-
diční dvojí sečení v době vegetace pro využití jako krmiva (sena a otavy). 
Mně se líbí ponechání travnaté plochy bez sečení po dobu kvetení růz-
ných bylin (tzv. květnatá louka). Je také dobré mít na paměti, že v trávě 
se rozmnožují různí drobní živočichové, např. motýli. Proto se už začalo 
leckde pamatovat na to, aby část travního porostu zůstala neposekána.

Jan Pavlík

V posledních letech se v České republice množí vyjádření,  v nichž  
psychologové pokládají lež za projev vysoké inteligence a přikládají lži 
značný pozitivní význam v   mezilidských vztazích. Co by asi tomu řek-
li velikáni našeho národa od Husa přes Komenského a  Masaryka až 
k  Havlovi, kteří jednoznačně ctili pravdu stejně jako lásku a  obě tyto 
hodnoty byly pro ně nezpochybnitelným základem kvalitních mezilid-
ských vztahů.  Náš národ stejně jako ostatní evropské národy vyrostl 
na křesťanském základě, ale postupně se od svých základů odklání 
a dnes se již říká, že žijeme v „post-pravdivé“ době, a to nejen v Čes-

Pravdu nutně potřebujeme

Chemie zatěžuje životní prostředí
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ku.  Poslední takový článek, tentokrát o myšlenkách psychologa Marti-
na Preisse, byl otištěn v Týdeníku Rozhlas v čísle 19/2020 pod názvem 
Brutální upřímnost poškozuje lidské vztahy. Psycholog oceňuje, že ve 
srovnání s ostatními živočichy lidé dovedli klamání a předstírání téměř 
k dokonalosti. Tvrdí, že určitá míra přetvářky a lži je potřebná a mluvit 
jen pravdu by mělo devastující účinek na společnost a  lidské vztahy. 
Svůj názor rozšiřuje i na lhaní sobě, protože  bychom si mohli poškodit 
obraz, který o sobě máme. Jsem přesvědčen, že mluvit pravdu posiluje 
důvěru v mezilidských vztazích, že důvěra je základem pro pěstování 
dobrých vztahů a že pravda spolu s láskou patří k nejdůležitějším hod-
notám ve vztazích a  v  životě vůbec. Pravdu nutně potřebujeme i  pro 
správné rozhodování. Lež, tedy podvádění, působí v tomto směru kon-
traproduktivně. Jako příklad z nedávné doby je možno uvést otevřený 
dopis záchranářky Veroniky Brožové hejtmance Středočeského kraje Ja-
roslavě Pokorné Jermanové, kterým uvedla na pravou míru nedostatek 
ochranných prostředků. Probudila tak iniciativu občanů v šití roušek. 
Lež může být projevem vysoké inteligence. Tu bychom ale měli používat 
pro pozitivní účely, tak jak to dělali zmínění velikáni a mnoho dobrého 
dokázali. Aby pravda nebyla brutální, je užitečné být současně empa-
tickými a vědět, kdy se o nepříjemné pravdě zmiňovat. Ale v některých 
případech může být brutální pravda užitečná. Dobrým příkladem byl 
britský premiér Churchill, který na prahu druhé světové války národu 
slíbil jen pot a krev. Národ tuto pravdu přijal a dokázal se spojenci zví-
tězit. Užitečné není ani klamání sama sebe, což může vést ke špatným 
rozhodnutím a někdy i ztrapnění.

Pokládám za pozitivní, že řada našich občanů ctí pravdu a hledá ji. 
A nezřídka je to cesta dobrodružná. Z mnoha dobrých příkladů našich 
občanů bych uvedl tři: kněze Marka Váchu, který je veřejně velmi činný 
a kromě jiného se zabývá etikou v lékařství, novinářku Noru Fridricho-
vou, která rozkrývá kauzy ve společnosti, a zpěvačku Martu Kubišovou, 
která raději skončila svou kariéru, než aby se podvolila prolhanému ko-
munistickému režimu. Věřím, že v obhajobě pravdy nezůstanou pozadu 
ani Lipaňáci, aby se nám zde dobře žilo.

Jan Pavlík

Na první pohled se zdá být vše jednoduché. Auta stojí za sebou po pra-
vé straně vozovky, nejsou tam dopravní značky předepisující zákaz stání 
nebo zastavení, takže by mělo být vše v pořádku. Dobrým příkladem je 
zde ulice Jílovišťská. Má to ale háček. Nad dopravními značkami má nad-
řazenost tzv. obecná úprava zákona o provozu na pozemních komunika-
cích. Ustanovení § 25 odst. 3 tohoto zákona říká: „Při stání musí zůstat 
volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro každý směr jízdy.“ 
Vzhledem k tomu, že jen málokterá místní komunikace má na šířku více 
než osm metrů (počítejme dva metry na zaparkovaný vůz, tři metry na ka-
ždý jízdní pruh), stačí, aby strážníci vytáhli z kufru metr a většině řidičů 
zaparkovaných vozidel bude za nějaký čas doručena obsílka s pokutou. To 
však není řešení. Řešením by bylo, kdyby se každý řidič sám při parkování 
vozidla zamyslel, zda neporušuje předpisy nebo zda někomu nepřekáží.

 Dalším, problémem jsou ony „obytné zóny“, kde je stání dovoleno jen 
na místech označených jako parkoviště. Bohužel, v  některých obytných 
zónách městské části tato parkoviště vyznačit z důvodů technických no-
rem ani nelze. Vzájemná ohleduplnost mezi řidiči je zde základním po-
žadavkem. Pokud je však jistá míra tolerance překročena, jsou na místo 
přivoláni strážníci a ti pak ze zákona musí řešit všechny přestupky, tedy 
celou ulici. Je pochopitelné, že každý řidič si chce zaparkovat vozidlo co 
nejblíže k domu, ale málokdo si uvědomuje, že např. hasiči pak při zá-
chraně životů a majetku ztrácejí cenné vteřiny tím, že se proplétají právě 
mezi zaparkovanými vozidly. Je třeba si uvědomit, že každý z nás jednou 
může potřebovat pomoc od těchto složek.   

vrch. insp. Monika Jirásková
vedoucí okrsku Zbraslav

PARKOVÁNÍ VOZIDEL: 
Nepřekážíte svým autem  
průjezdu složek Integrovaného
záchranného systému?
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V PROSINCOVÉM VYDÁNÍ LIPENECKÉHO  
ZPRAVODAJE NALEZNETE:
• zprávy z rady 
• zprávy ze zastupitelstva
• zhodnocení roku 2020 
• plány v roce 2021

Léto, tedy měsíce červen, červenec a  srpen, 
bylo jako celek teplotně slabě nadnormální, 
z  toho červen a  červenec byly jen slabě, srpen 
mírně nadnormální. Nejvyšší teplota vzduchu 35 
°C byla naměřena 28. července a 21. srpna, nej-
nižší 7 °C pak 1. června. Vyskytlo se 19 tropických 
dní, tedy dní s  teplotou vzduchu 30 °C a  vyšší, 
a to převážně v druhé polovině léta. 21. srpna se 
vyskytla jediná tropická noc, kdy teplota neklesla 
pod 20 °C – minimum 21 °C. Srážkově bylo léto 
jako celek v mezích normálu, z toho červen s 86 
mm srážek byl mírně nadnormální, červenec s 23 
mm silně podnormální a  srpen s  94 mm mírně 
nadnormální. Celkově se dá konstatovat, že jsme 
zažili léto typické pro střední Evropu. Na roz-
díl od oblastí převážně na východ od středních 
Čech, které byly již od května podstatně více za-
vlažovány, se podzemní voda u nás po minulém 
suchu nedoplnila, ale pro bujný vzrůst vegetace 
deště postačovaly.

Jan Pavlík

LETNÍ POČASÍ 
v Lipencích

•  Zajistíme přepravu k lékaři, do nemocnice, na rehabilitace, k odběru krve,  
do lékárny, na úřad, poštu, do lázní či jinam dle přání.

•  Doprovodíme Vás na místo určení, pomůžeme s vyřízením formalit nebo  
odnesení zavazadel.

•   Přepravíme veškeré zdravotnické pomůcky včetně odnosu na určené místo.
•   Odvezeme či zajistíme Váš nákup, léky apod. na přání až domů.
•   Další vaše přání ochotně vyřešíme po dohodě.
•   Máme k dispozici invalidní vozík.
•   Vozidla jsou pravidelně ošetřována proti bakteriím a virům.
•   Kompletní nabídku služeb, kontakty a ceník najdete na http://doprava-kuryr.cz/.

Aleš Kříž,  tel. 775 142 235

inzerce

SLUŽBY PRO NEMOCNÉ A SENIORY


